

Spiritual Treasure of the Nation

The National Library of Belarus opened its doors to the first readers on June, 26, 2006.

Духовная сокровищница НАЦИИ



Photos by BIRTA / фото БирТА

The capital's new sight has become known as diamond or brilliant. The crystal-shaped building keeps knowledge accumulated by generations: eight million books written in more than fifty languages.

"Making a decision to start this construction, we dreamt of erecting a building which would be a national symbol of our young independent country, our card, an embodiment of the most important character traits of Belarusian people," — the President of Belarus Alexander Lukashenko said during the commencement meeting. The head of the state has become the owner of library ticket № 1. The building is unique as regards its architectural and engineering decision. It was constructed in the shortest possible time: a little more than three years instead of initially stipulated six years.

Specialists from more than 130 companies of different regions of the country worked day and night during this period. Everything in the library disposes to total immersion in literature: reading rooms face west, which is best for reading; ceilings and walls extinguish noise; there are cozy recreation areas and a room for mothers and children. The disabled can use ramps, hoists, lift.

26 июня 2006 года Национальная библиотека Беларуси распахнула двери перед первыми читателями.

Новую достопримечательность столицы называют не иначе как «алмазом» или «бриллиантом». Здание в форме кристалла хранит в себе знания, накопленные поколениями, — восемь миллионов томов на более чем пятьдесят языках мира. «Принимая решение об этой стройке, мы мечтали возвести здание, которое станет национальным символом нашей молодой независимой страны, нашей визитной карточкой, воплощением самых важных черт характера белорусского народа», — сказал Президент Беларуси Александр Лукашенко во время церемонии открытия. Глава государства — обладатель читательского билета № 1.

Уникальное по своему архитектурному и инженерному решению сооружение было построено в максимально сжатые сроки: чуть более трех лет вместо первоначально предусмотренных

шести. И все это время работа, в которой приняли участие более 130 организаций из разных регионов страны, не прекращалась ни на минуту.

Здесь все способствует процессу погружения в литературу: читальные залы ориентированы на западную сторону, наиболее благоприятную для чтения; толки и стены гасят шум; созданы уютные зоны отдыха и детская комната. Предусмотрены также все необходимые условия для людей с ограниченными возможностями — пандусы, подъемники, лифт.

В Национальной библиотеке используются новейшие технологии. Читательский билет — это не просто пропуск, а документ с фотографией, встроенным микрочипом и штрих-кодом. Телелифт уже через двадцать минут доставляет читателю заказанные по компьютеру книги. А специальный отдел работает над оцифровкой книг, благодаря чему многие раритетные издания доступны самой широкой публике.

Остается добавить, что в коридорах библиотеки выставляются художественные произведения, здесь предусмотрены современные конференц-залы, а венчает здание обзорная площадка. Это самая высокая точка в Минске (72 метра), добраться до которой можно на панорамном лифте. Огромное пространство из стекла, света и зелени поражает и не оставляет равнодушным ни одного посетителя. □

▲
"The National Library is a symbol of modern Belarus, a monument to present generation and a gift to descendants," — Alexander Lukashenko said during the solemn commencement meeting of the new building of the library

«Национальная библиотека — символ современной Беларуси, памятник нынешнему поколению и подарок потомкам», — заявил Александр Лукашенко во время торжественной церемонии открытия нового здания библиотеки

The latest technologies are used in the National Library. The library ticket is not just a permit, but a document with a photo, built-in microchip and bar code. Books ordered by a computer will be delivered to the reader by the telelift in twenty minutes. A special department works on digitizing of books to make many rare editions accessible to the general public. The library has modern conference halls, works of art are exposed in the corridors and a viewing ground crowns the building. The library's panoramic lift can take visitors to the highest point in Minsk (72 meters). This huge space from glass, light and verdure amazes and no visitor will remain indifferent to such greatness.

